

***The European Union and Canada:
Moving Towards a New Form
of Bilateral Trade Agreement***



***L'Union européenne et le Canada :
Vers un nouveau type
d'accord commercial bilatéral***

Round Table / Table ronde

13 mars 2003

McGill Faculty Club
3450 McTavish St.

Main Dining Room



**L'Institut d'études européennes
Université de Montréal*McGill University
Institute for European Studies**

The Ottawa Summit on 19 December 2002 reviewed the state of the bilateral relationship between the European Union and Canada and examined means to further strengthen ties. The Ministers of Trade were asked to draft a new type of bilateral agreement which «would boost mutual trade and would not simply be a free trade zone» to use Trade Commissioner Pascal Lamy's words. As a follow up, the McGill University-Université de Montréal Institute for European Studies is pleased to organised a Round Table entitled: *The EU and Canada: moving towards a new form of bilateral trade agreement / L'Union européenne et le Canada : vers la création d'un nouveau type d'accord commercial bilatéral* to allow public servants and experts from the diplomatic corps, business community and academia to discuss the future of the Euro-canadian relations.



Lors du Sommet d'Ottawa du 19 décembre 2002, les dirigeants ont procédé à un réexamen des relations entre le Canada et l'Union européenne. A l'issue de cette rencontre, ils ont chargé leurs Ministres du commerce d'élaborer un nouveau type d'accord qui «permettra de redonner un nouvel élan aux échanges commerciaux trans-atlantiques et ne sera pas simplement un zone de libre-échange» pour re-prendre les propos de Pascal Lamy, Commissaire responsable du commerce. Dans la foulée du Sommet d'Ottawa, l'Institut d'études européennes de l'Université de Montréal et de l'Université McGill a le grand plaisir d'organiser une table ronde sur *L'Union européenne et le Canada : vers un nouveau type d'accord commercial bilatéral / The EU and Canada: moving towards a new form of bilateral trade a-greement* dont l'objectif est de permettre aux fonctionnaires, aux membres du corps diplomatique et consulaire, aux gens d'affaire et de la communauté académique de discuter du futur des relations euro-canadiennes.

Programme

15 h 00 **Welcome / Accueil**

15 h 30 **Opening remarks / Ouverture**

Chair / Présidente: **Jane Jenson**, Director, Institute for European Studies, Université de Montréal-McGill University

An overview of the EU-Canada relations / Tour d'horizon des relations UE-Canada

Armand de Mestral, Co-director, Institute for European Studies, Université de Montréal-McGill University

15 h 50 **Round Table / Table ronde**

EU-Canada relations: the priorities and perspectives of the Greek Presidency

H.E. Leonidas Chrysanthopoulos, Ambassador of Greece in Canada

Perspectives de la Commission européenne sur le futur accord UE-Canada en matière de commerce et d'investissement

H.E. Eric Hayes, Ambassador and Head of the Delegation of the European Commission in Canada

Relations Canada-UE : économie et plus

Paul Dubois, Sous-ministre associé, Ministère des Affaires étrangères et du Commerce international du Canada.

A Canadian perspective on Canada-EU relations

Claude Carrière, Director General, General Trade Policy Bureau, Department of Foreign Affairs and International Trade Canada.

Canada-EU bilateral trade and investment enhancement agreement: The benefits to Business

Daniel Gagnier, Senior Vice President, Corporate and External Affairs, Alcan Inc.

A Bombardier perspective on Canada-EU trade

Michael McAdoo, Vice President, Strategic Initiatives, Bombardier Inc.

Le Canada, le libre-échange transatlantique et le système commercial mondial : éviter la marginalisation

Louis Bélanger, Directeur de l'Institut des hautes études internationales, Université Laval.

18 h 00 **Cocktail (Maude Abbott Lounge)**

PARTICIPANTS

BÉLANGER, LOUIS

Louis Bélanger est Directeur de l'Institut québécois des hautes études internationales et professeur agrégé de science politique à l'Université Laval. Ses recherches portent sur le *design* des institutions internationales, les stratégies commerciales et l'intégration régionale. Son dernier ouvrage, en collaboration avec Gordon Mace, s'intitule *The Americas in Transition. The Contours of Regionalism* (Lynne Rienner, 1999). Louis Bélanger est aussi membre du Conseil exécutif de l'*International Studies Association*, dont il a présidé la section canadienne.

CARRIÈRE, CLAUDE

Claude Carrière joined the Department of Foreign Affairs and International Trade in 1980 and has had postings in Geneva and Washington, D.C. During his career with the Department, Mr. Carrière has focused on trade policy issues, specifically GATT/WTO, the implementation of the Canada-U.S. FTA and NAFTA, as well as the Canada-Chile and Canada-Israel Free Trade Agreements. Mr. Carrière has overall responsibility within the Department for bilateral and regional trade agreements and is the NAFTA Coordinator as well as the Chief Negotiator in the Free Trade of the Americas Agreement negotiations and the lead in WTO non-agricultural market access negotiations. In addition, he is the Chief Negotiator for the Canada-EFTA FTA, and the Canada-EU Trade and Investment Enhancement Agreement.

S.E. CHRYSANTHOPOULOS, LEONIDAS

Diplomate de carrière, S.E. Leonidas Chrysanthopoulos a occupé de nombreuses fonctions avant d'être nommé Ambassadeur de Grèce au Canada en octobre 2000. Il a notamment été Consul général de Grèce à Istanbul, Ministre conseiller à l'ambassade de Grèce à Beijing, Ambassadeur de Grèce en Arménie ainsi qu'ambassadeur de Grèce en Pologne. S.E. Chrysanthopoulos a également exercé plusieurs fonctions au sein des Missions permanentes de la Grèce auprès de la CEE et de l'ONU.

DE MESTRAL, ARMAND

Professor of constitutional law, international trade law, and the law of the European Community at McGill University, Armand de Mestral is also Co-Director of the McGill University-Université de Montréal Institute for European Studies. His current research interest is the law of international economic integration. He has prepared articles and studies in English and French on international trade law and on Canadian comparative and constitutional law and international law. He has been president of the Canadian Red Cross Society since 1999. He holds a Doctorat *honoris causa*, from the *Université de Lyon*, awarded in 1995.

DUBOIS, PAUL

Paul Dubois qui a occupé, dans le passé, plusieurs fonctions au sein du gouvernement du Canada dont celle de Directeur général de la Direction Union européenne, Europe du Nord et de l'ouest, est actuellement Sous-ministre adjoint Europe au Ministère des Affaires étrangères et du Commerce international du Canada. Diplomate de carrière, il a été, entre autres, Ambassadeur du Canada en Autriche, Représentant permanent auprès de l'OSCE, Représentant permanent auprès de l'ONU à Vienne, Représentant en résidence auprès de l'Agence internationale de l'énergie atomique et Représentant permanent auprès de la Commission

préparatoire de l'organisation du traité d'interdiction complète des essais nucléaire, Directeur de la Direction du Droit économique et commercial.

GAGNIER, DANIEL

Daniel Gagnier is Senior Vice President, Corporate and External Affairs, of Montreal-based Alcan Inc. In this position, his responsibilities include corporate communications, government relations and environmental health and safety. Prior to joining Alcan in 1994 as Vice President, Corporate Affairs, Mr. Gagnier held a number of positions with the governments of Canada, Ontario and Saskatchewan. For example, he has been the executive director of the Canadian Unity Information Office in the federal Department of Justice, Assistant Secretary to the Cabinet (Communications) in the Privy Council Office and Deputy Minister, Economic Development and Trade, government of Saskatchewan.

S.E. HAYES, ERIC

Après avoir exercé pendant plusieurs années les fonctions de Directeur adjoint au Département des affaires internationales de la *British Steel Corporation* de Londres, S.E. Eric Hayes est entrée à la Commission européenne en 1974. Au cours de sa carrière, il y a occupé de nombreux postes. Il a notamment été Assistant pour les aspects économiques du Directeur général des relations extérieures, Chef adjoint d'unité – pays de l'AELE à la Direction général des relations extérieures, Chef d'unité – relations bilatérales avec les pays scandinaves, la Finlande, l'Islande, l'Autriche et la Suisse à la Direction générale des relations extérieures, Chef d'unité – relations avec les États-unis d'Amérique, le Canada et l'ALENA à la Direction générale des relations extérieures pour n'en citer que quelques uns. Depuis octobre 2002, S.E. Eric Hayes est Ambassadeur et Chef de la délégation de la Commission européenne au Canada.

JANE JENSON

Directrice de l'Institut d'études européennes, Jane Jenson est titulaire de la Chaire de recherche du Canada en Citoyenneté et en gouvernance à l'Université de Montréal où elle est professeure titulaire au Département de science politique. Elle est directrice de *Lien social et Politiques-RIAC* et du Réseau de la Famille aux Réseaux canadiens de recherche en politiques publiques, Inc. (www.cprn.org). Elle a été *W.L. Mackenzie King Visiting Professor of Canadian Studies* à l'Université Harvard durant l'année 1989-90, et professeure invitée dans plusieurs universités américaines et allemandes. Elle est membre de la Société royale du Canada depuis 1989. Currently she is principal investigator of *Fostering Social Cohesion: A Comparison of New Policy Strategies*, a Strategic Grant funded by the Social Sciences and Humanities Research Council of Canada (www.fas.umontreal.ca/pol/cohesion sociale/). Her most recent book, with Mariette Sineau, is *Who Cares? Women's Work, Child Care and Welfare State Redesign* (Toronto: University of Toronto Press, 2001).

McADOO, MICHAEL

Michael R. McAdoo is Vice President, Strategic Initiatives, Bombardier Inc. His work fo-uses on Strategic and Operational issues at the Corporate level, and across Bombardier's operating groups. In addition, he is responsible for the development and execution of the firm's strategy in its WTO aircraft financing dispute with Embraer of Brazil. Prior to joining Bombardier, Mr. McAdoo was a Manager with The Boston Consulting Group of Canada, where he worked in a broad range of industries including consumer durables, autos, flat glass, forest products, and beverages. While with BCG, he served clients in Canada, the US, Europe, and Mexico, where he spent about one-third of his time.

